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صرف نظر از دختر بودن یا پســـر بودن، افراد در بدو 

ورود به دانشگاه با فضای سرگشتگی روبه رو می شوند 

و این مساله در بسیاری از افراد به چشم می خورد. اما 

اگر بخواهیم در بعد جزئی تر و بحث جنسیت نگاهی 

بیندازیم که دختران دانشجو چه مسائل و معضلاتی 

دارند، اصلی ترین مساله ای که حس می کنم در این 

فضا وجود دارد، بحث به رســـمیت شـــناختن نیاز و 

ذات متفاوت دختران، نسبت به یک سری از مسائل 

است. ما سعی می کنیم فضای دانشگاه را به صورتی 

آماده کنیم که برای هر دو جنس مناســـب باشد. اما 

در واقعیت این طور نیست. چون عمدتا دیدگاه به این 

سمت است که عمده ورودی دانشگاه ها باید مردان 

باشند، درحالی که حتی این نگاه هم درست نیست، 

باید بپذیریم که عمده دانشجویان و ورودی ها دختران 

هستند و فضایی که برای دختران آماده می شود، باید 

این مســـاله را در بر بگیرد که برخی موضوعات خاص 

دختران است. قطعا این نوع سیاستگذاری بدون توجه 

به نیاز هر دو جنس به نوعی سیاستگذاری بازمی گردد 

و واقعیت این است که با دید کلان هر دو جنس را یکی 

می بیند. درحالی که این اتفاق نمی افتد و ما نیاز داریم 

که فضا را تفکیک کنیم؛ البته منظور تفکیک جنسیتی 

نیست. منظور تفکیک و احصاء نیاز است و درنهایت 

به تناسب این نیاز فضا را برای دختران آماده کنیم. 

عمدتا فضای دانشگاه علی الخصوص دانشگاه های 

صنعتی، این چنین نیســـت که حضور دختران را در 

آن به رسمیت شـــناخته باشند، یعنی ما در برخی از 

موارد نیازمند به رســـمیت شناختن حضور دختران 

در دانشگاه ها هستیم. مثلا در دانشگاه های فنی و 

صنعتی زمانی که وارد فضای کارگاهی می شود، عمده 

وسیله هایی که در آنجا وجود دارد، مناسب دختران 

نیست و به همین دلیل تعداد دختران کمتر می شود 

و در انتها اصلا به این موضوع توجه نمی شـــود. اما 

اگر به رسمیت شناخته شود درنهایت فکری به حال 

آن می شود. 

علی رغم اینکه اکثر ورودی های ما دختران هستند و 

بخش اعظمی از آموزش عالی را زنان تشکیل می دهند 

و فعالیت های زیادی در این حوزه انجام می دهند؛ اما 

موضوعی که خلأ آن حس می شود، عدم به رسمیت 

شناختن است. عدم به رسمیت شناختن در نقطه ای 

به این بازمی گردد که در سیاستگذاری ها این تشخیص 

را داشته باشیم و برای هر کدام از جنس ها به تناسب 

نیاز و ظرفیت شـــان برنامه ریزی کنیم. در جای دیگر 

نیز به این بازمی گردد که حتی محتوای آموزشـــی را 

به صورتی تدوین کنیم که نیاز این جنس را رفع کند. 

حـــس می کنیم فقدان توجه به ایـــن دو موضوع در 

دانشگاه های ما خصوصا دانشگاه هایی که صنعتی 

هستند بیشتر به چشم می خورد. 

منظور از به رسمیت شناخته شدن این است که ممکن 

است دختران دیده شوند اما در عمل اتفاق و حرکت 

و تصمیمی به تناســـب فضای حضور دختران گرفته 

نمی شـــود. یعنی اگر قرار است سیاستگذاری انجام 

شود این مساله پیش می آید که فضای کلی دانشگاه 

مناسب پسران و مردان است. همچنین مساله ای که 

در خود دســـتگاه ها وجود دارد، سرگشتگی و برنامه 

منســـجم برای این قشر اســـت. زمانی ما مسائل روز 

زنان و دختران را مطرح می کنیم و طبیعتا به ســـمت 

این فضا می رویم اما قبـــل از ورود به هر کدام از این 

ساختارها به صورت جزء نیاز داریم که به نتیجه کلی 

برسیم که عدم وجود گفتمان واحد در باب نقشه راه 

و نحوه عملکـــرد در وزارتخانه های مختلف به صورت 

جزئی به این موضوع بازمی گردد که گفتمان واحدی 

در حـــوزه زنان و دختران وجود ندارد. یعنی ما در هر 

کدام از وزارتخانه های درگیر مسائل کلی و روزمره ای 

هستیم که از این موضوع باز می مانند که درنهایت به 

اجماعی برسند که چه مسیری را قرار است طی کنند. 

همچنین مسیری که باید طی شود هم باید پذیرش 

تکثری را داشته باشد و صرفا متوجه یک قشر از جامعه 

دختران نباشد. راهکاری که وجود دارد این است البته 

نمی توان به این راحتی و ســـرعت راهکاری ارائه داد؛ 

چراکه باعث ساده سازی مساله می شود، اما قدم اول 

برای ورود به راهکار اجماع نظر بین بخش های مختلف 

در سطح کلان است. درنهایت به نمونه و نقشه راهی 

برســـند که در راستای رشد و بالندگی دختران باشد. 

برای مثال اگر وزارت علوم بخواهد مسیری را طی کند 

قطعا با دســـتگاه های دیگر به چالش خواهد خورد و 

قدم اول این است که وزارتخانه های مختلف به اجماع 

نظر برســـند. درنهایت نیز به بخش سیاستگذاری در 

دانشگاه ها می رسیم. 

 یادداشت

رئیس دانشگاه آزاد استان مرکزی به »فرهیختگان« خبر داد

درآمد 58 میلیاردی با تبدیل فضاهای بلااستفاده به مراکز کاربنیان

دانشگاه آزاد استان مرکزی 12 واحد دانشگاهی و چهار مرکز 

آموزشی دارد که به صورت رسمی با تاسیس واحد شهر اراک 

از سال 1364 فعالیت خود را در این استان آغاز کرد، پس از 

واحد اراک به ترتیب واحدهای ساوه، نراق، محلات و آشتیان در 

سال های 1366 تا 1368 فعالیت خود را آغاز کرده اند و سپس 

دیگر واحدهای این استان در مسیر علمی قدم گذاشته اند. 

آغاز گام دوم در دانشگاه آزاد براساس سند تحول و تعالی 

و تاکید بر کسب درآمد غیرشهریه عاملی تاثیرگذار روی 

روند کاری واحدها بوده است. برای اطلاع از روند اقدامات 

انجام شده در این استان سراغ مرتضی قاسمی، رئیس دانشگاه 

آزاد استان مرکزی رفته ایم. ادامه شرح مختصری از اقداماتی 

است که دانشگاه آزاد در این استان برای کسب درآمدهای 

غیرشهریه ای داشته است.

 

  مولدسازی فضاهای بلااستفاده 

به عنوان مرکز کاربنیان
قاسمی با بیان اینکه هر اقدامی که در این واحد انجام می شود 

براساس سند تحول و تعالی است، اظهار کرد: »برای اجرای دقیق 

سند تحول و تعالی قبل از سال نو معاونت های مختلف احضار و برنامه 

عملیاتی هرکدام مشخص شد. براساس واکنش های هر بخش و 10 

بسته سند تحول و تعالی اهداف عملیاتی یک ساله نوشته شده که به 

ترتیب انجام می شود. به علت مشکلاتی که در پرداخت حقوق های 

واحدها وجود داشت چرخ تحول آفرین مالی به عنوان اولین قدم 

یکی از چنج چرخش درج شده در سند تحول انتخاب شد. پس از این 

اقدام، چرخش تحول افرین در زمینه آموزش با محوریت آموزش های 

مهارتی و تغییر سرفصل های دروس، دانشکده مهارتی در محل و مراکز 

کاربنیان در دستور کار قرار گرفت.« او افزود: »برای مثال فضاهای 

بلااستفاده دانشگاه به عنوان مرکز کاربنیان زیرنظر مرکز رشد در 

اختیار بخش خصوصی قرار گرفته است. یکی از این فضاها در اختیار 

یک کلینیک تخصصی خودروی لوکس است که در ازای این اقدام 

آن مرکز موظف است تا دانشجویان رشته مکانیک واحد را به صورت 

مهارتی آموزش دهد. به این ترتیب همه امکانات بلااستفاده واحدها 

در اختیار بخش های مختلف قرار گرفته و دانشجویان رشته های مرتبط 

می توانند به صورت عملی آموزش های لازم را فراگیرند. به عنوان مثال 

با در اختیار داشتن تخته های چوبی مازاد به مرکز کاربنیان پرورش 

قارچ، فرصتی ایجاد شده تا دانشجویان رشته کشاورزی بتوانند طریقه 

پرورش قارچ را در این مرکز آموزش ببینند، مثال های دیگری نظیر این 

اقدامات در واحدهای این استان انجام شده است.« 

قاسمی با اشاره به مشکلات مالی ای که برخی واحدهای این استان  

با آن درگیر بوده اند، گفت: »درآمد و هزینه واحدها به طور همزمان 

مدیریت شده اند، درخصوص درآمدزایی با استفاده از صنایع کوچک 

زودبازده اقدامات درست و قابل قبولی انجام شده است. از سوی دیگر 

در زمینه مدیریت هزینه نیز بررسی های لازم انجام شده و با توجه به 

آنکه کشاورزی و دامپروری از فعالیت های مهم این استان هستند، 

عمده فعالیت در حوزه را به خود اختصاص داد.«

رئیس دانشگاه آزاد واحد اراک درباره اقداماتی که در زمینه افزایش 

درآمد از طریق کشاورزی و دامپروری در این استان انجام شده اند، 

عنوان کرد: »در سال های گذشته درآمدزایی از اقدامات کشاورزی و 

دامپروری بسیار کم بود و برای بهره مندی بیشتر، تحلیل های مالی 

دقیقی انجام شد. در ابتدا مقرر شد در این زمینه برون سپاری به بخش 

خصوصی انجام شود که کمیسیون معاملات سازمان مرکزی و دکتر 

طهرانچی با آن مخالفت کردند، در نتیجه این مخالفت، اقدامات 

کشاورزی و دامپروری به صورت مشارکتی بین دانشگاه و بخش 

خصوصی انجام شد. پیش از مشارکت دانشگاه و بخش خصوصی برای 

کارهای این دامداری واحد اراک 12 نفر در نظر گرفته شده بود، پس 

از آغاز مشارکت بخش خصوصی برای این بخش تنها سه، چهار نفر 

را درنظر گرفته است و کارها را با همین افراد انجام می دهد. از سوی 

دیگر میزان تولید شیر 50 راس گاو دوشا که پیش از این روزانه چیزی 

حدود 500 تا 600 بود؛ به هزار و 500، 600 لیتر افزایش داشته 

است. در بخش کشاورزی نیز به همین منوال کارهای مختلف دنبال 

می شود.« قاسمی با بیان اینکه هزینه های مختلف اقدامات کشاورزی 

و دامپروری مشارکتی برعهده بخش خصوصی است، توضیح داد: 

»براساس قرارداد منعقده بین دانشگاه و بخش خصوصی، دانشگاه 

تنها در میزان درآمد به صورت 51 درصد دانشگاه و 49 درصد بخش 

خصوصی مشارکت دارد و کلیه هزینه ها برعهده بخش خصوصی است. 

البته برای تامین نیروی کار نیز این بخش زیرنظر دانشگاه برخی افراد 

را انتخاب کرده است. با اقدامات درستی که در بخش انجام شده، 

مدیریت هزینه به درستی صورت گرفته و حتی افزایش درآمدزایی را 

به همراه داشته است.« وی درباره اقدامات برون سپاری که در واحد 

اراک انجام شده، بیان کرد: »بخش سلف دانشگاه به بخش خصوصی 

برون سپاری و اجاره داده شده است. بر این اساس با مشورت یک مشاور 

مالی، سلف دانشگاه به مبلغ 35 میلیون تومان به بخش خصوصی 

اجاره داده شده و درحال حاضر این قسمت غذای دانشجویان را با 

مبلغ مناسب 35 هزار تومان تهیه می کند. با این اقدام، هزینه بخش 

سلف که پیش از این برعهده دانشگاه بود، صفر شده و همین اقدام 

سود بسیار زیادی را برای دانشگاه به وجود آورده است. همچنین دیگر 

اماکن دانشگاه نیز به صورت اجاره یا اجاره مشارکت به بخش خصوصی 

واگذار شده است. با این اقدام از همه اماکن و فضاهای دانشگاه که 

تا امروز برای دانشگاه بلااستفاده بوده اند، درآمدزایی شده است.« او 

با تاکید بر اینکه بخش خصوصی مکلف شده در ابتدای اجاره مبلغی 

را به دانشگاه بدهد و هر ماه 20 درصد از میزان فروش خود را نیز را 

به واحد بپردازد، خاطرنشان کرد: »سراهای نوآوری واحد به صورت 

اجاره مشارکت فعالیت دارند، به عنوان مثال شرکت RNS که یک 

شرکت تولیدی البسه و مستقر در سرای نوآوری است؛ به ازای فروش 

هر جنس تولیدی خود موظف است تا مبلغی را به دانشگاه بدهد.«

  کسب درآمد 58 میلیارد تومانی غیرشهریه ای
قاسمی در پاسخ به اینکه با انجام این اقدامات چه میزان درآمد 

غیرشهریه در این مدت کسب شده است، گفت: »تیم های مشارکتی 

برای کسب درآمدهای غیرشهریه تشکیل شده و اقدامات اصولی و 

درستی را انجام داده اند. با اقداماتی که این تیم ها در هشت ماه امسال 

واحدهای استان انجام داده اند از طرق مختلف مانند کمک های 

مردمی و خیرین، اجاره، اجاره مشارکت، طرح های برون دانشگاهی 

توانسته اند 58 میلیارد تومان درآمد غیرشهریه کسب کنند. این 

تیم ها در بررسی های خود میزان درآمدها از هر طریق را به دقت 

بررسی کرده اند، برای مثال در زمینه طرح های برون دانشگاهی تا 

قبل از عید نوروز تنها 250 میلیون تومان درآمد کسب شده بود. 

با رایزنی ها و جلساتی که به صورت عمده با شهرداری استان برگزار 

شد؛ این میزان بسیار افزایش پیدا کرد. تنها در یکی از این طرح های 

برون دانشگاهی، ناظر هندسی معابر برعهده دانشگاه قرار گرفته که 

در ازای این طرح 979 میلیون تومان نیز درآمد در منعقد شده است.«

رئیس دانشگاه آزاد استان مرکزی در پاسخ به اینکه چرا واحدهای 

دانشگاهی استانی مانند مرکزی که هم در صنعت و هم در زمینه 

کشاورزی و دامپروری جزء استان های پیشران محسوب می شود 

با کسری درآمد مواجه شده بودند، اظهار کرد: »مشکل مدیریتی 

بزرگ ترین مشکل بوده و باید برای این تامین درآمدهای غیرشهریه 

به صورت اساسی اقدامات لازم انجام می شد، درنتیجه برنامه ریزی  

و بررسی های انجام شده این قسمت اقدامات لازم صورت گرفته و 

اساتید برای پیگیری کارها توجیه شده اند. با توجه به دخیل کردن 

بخش خصوصی در کارها و مشارکت دانشگاه وضعیت امروز درآمدها 

بسیارخوب شده است.«

او در ادامه با تاکید بر اینکه با اقدامات انجام شده بحران مالی دانشگاه 

برطرف شده و برای گام بعدی سهامداری دانشگاه در صنایع درنظر 

گرفته شده، عنوان کرد: »پس از این اقدام با در اختیار قرار دادن 

فضاهای دانشگاه به بخش خصوصی و صنایع بخشی از سهام آن 

صنعت بسته به میزان ارزش مالی فضای اجاره داده شده، در اختیار 

دانشگاه قرار خواهد گرفت. با این اقدام دانشگاه در سود تولید 

محصولات صنایع مختلف سهیم خواهد شد. به بیان دیگر ارتباط با 

صنعت را با سهامداری دانشگاه از طریق فضاهای مازاد آغاز خواهیم 

کرد. با این کار، ادغام عمومی صعودی -که در علم مدیریت مطرح 

است- به درستی انجام می شود. همین اقدام به مرور سهم دانشگاه 

را در صنایع بالا می برد و یک همکاری مطمئن بین دانشگاه و 

صنایع را ایجاد می کند. از سوی دیگر با این عمل دانشجویان نیز 

کارآموزی خود را در این صنایع که به نوعی برای دانشگاه هستند، 

فراخواهند گرفت.«

   گفت وگو
رئیس دانشگاه آزاد استان مرکزی به »فرهیختگان« خبر داد

درآمد 58 میلیاردی با تبدیل فضاهای بلااستفاده به مراکز کاربنیان

20 تا 30 درصد درآمد  باید
 با سراهای نوآوری تامین شود

دکتر محمدمهدی طهرانچی،  رئیس دانشگاه آزاد از افق های پیش رو می گوید

می خواهند همه 
دختران بخندند

»فرهیختگان« به مناسبت روز دختر به سراغ 2 تن از 

جهادی های فعال در حوزه دختران رفته است 

w w w . F d n . i r
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راضیه فلاح
خبرنگار گروه دانشگاه 

معصومه محمدزاده
 دبیر واحد خواهران اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان

فضای دانشگاه های فنی 
مناسب دختران نیست


